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INFORME DE SESSIÓ 

Comissió de seguiment del procés participatiu del Pla d’Usos de 

Ciutat Vella 

Dijous 3 de novembre del 2022, 18.30h, al Centre Cívic Convent de Sant Agustí  

 

Assistents: 

Santi Ibarra, conseller de districte 

Yolanda Hernández, gerent de Ciutat Vella 

Gerard Verdés, tècnic del districte 

Carme Tomàs, Associació Veïns la Barceloneta 

Álvaro Sánchez, Associació veïns Raval 

Teresa Picazo, associació veïns Gòtic 

Pau Bosch, Amics de la Rambla 

 

Sessió: 

Yolanda Hernández explica que es dona el tret de sortida al procés participatiu per a la 

modificació d’uns epígrafs concrets del Pla d’Usos de Ciutat Vella. El procés és preceptiu i té, 

per normativa, una comissió de seguiment que és la que s’inicia avui. Les funcions de la 

comissió de seguiment son les que estan recollides en el Reglament de participació ciutadana 

de l’Ajuntament: 

a) Emetre opinió sobre els instruments i la metodologia concreta de debat proposats, 

suggerir les modificacions que consideri convenients i emetre informe. A aquests 

efectes pot demanar opinió a la Comissió Assessora dels processos participatius. 

b) Fer el seguiment del funcionament i l’eficàcia dels instruments de debat i recomanar 

millores. 
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c) Emetre informe sobre les esmenes presentades pels participants en els instruments 

de debat respecte dels resums formalitzats en les actes de les sessions 

d) Conèixer i debatre l’informe de resultats del procés i afegir-hi suggeriments o 

millores. 

e) Les altres que es deriven d’aquest Reglament i les que se li encomanin amb el decret 

d’aprovació del procés o posteriorment. 

 

Està formada per un mínim de 5 i un màxim de 25 persones. S’ha d’escollir un president o 

presidenta. Cap dels assistents mostra voluntat d’assumir la presidència de la comissió i 

s’acorda que aquesta recaurà en l’Antonio Martínez, com a membre representant de 

l’Associació de Veïns del Raval. 

Gerard Verdés explica que en la sessió d’avui s’ha de valorar si la participació que es proposa 

és bona o no. Després es farà una reunió posterior al procés per fer balanç de com ha anat. 

Es ve a debatre sobre com ha de ser aquesta participació.   

Santi Ibarra explica que la Rambla com a tal no entra en la modificació del Pla d’Usos, només 

entra el que es coneix com a zona única. Les activitats subjectes a la nova regulació són: 

- Supermercats 

- Superserveis i majoristes alimentaris 

- Teatres 

- Forns de pa amb obrador 

- Canvi de moneda 

Sobre els supermercats, s’ha vist una tendència a l’alça d’aquest tipus d’establiments, amb 10 

de nous que s’han implantat després del Pla d’Usos del 2018. Es proposa endurir les 

condicions d’obertura. 

També s’observa un creixement de les activitats de tipus majoristes alimentaris que ara no 

estan regulades i caldria fer-ho. 

Hi ha una tendència a l’alça en la petició de forns de pa amb obrador, considerats comerç 

alimentari de proximitat. Es considera que hi ha prou forns de pa amb i sense obrador, per 

això la idea és fer la regulació més restrictiva. 
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Pel que fa als teatres, la regulació actual ha impedit que s’obrin nous establiments. Per 

facilitar-ho es proposa reduir les condicions. 

Per últim, es proposa incloure com a activitat a regular la de canvi de moneda.  

Com a participació, la idea és que a cada Consell de Barri es faci una explicació de què és el 

Pla d’Usos i les modificacions que es proposen i després treballar de forma grupal per poder 

tenir un debat més enriquidor. En dos dels Consells ja hi haurà un altre punt deliberatiu, així 

que aquest treball serà en format audiència. En els altres dos, es faran grups reduïts.  

Més endavant es farà una sessió específica oberta a tota la ciutadania amb un debat més 

intens d’un parell d’hores per poder-ho treballar amb més temps i de forma més tranquil·la.  

A més, des del primer Consell de Barri del Gòtic fins a l’últim dia hi haurà un espai obert al 

Decidim amb un apartat de propostes. 

 

S’obre un torn d’intervencions.  

Carme Tomàs explica que entén que de totes les propostes que es facin hi haurà respostes 

en el Decidim amb les explicacions tècniques. Pregunta si després d’això el document va al 

Plenari de l’Ajuntament per la seva aprovació.  

Santi Ibarra respon que no, que primer hi haurà un document d’aprovació inicial on 

s’inclouran les propostes que es considerin. Explica que es tracta d’una participació vinculant 

però no decisòria i que poden sortir coses que el govern no hi estigui d’acord. Després 

d’aquesta aprovació inicial s’obrirà un termini perquè s’hi puguin fer al·legacions i després ja 

es votarà en el Plenari. Les al·legacions les pot fer qualsevol persona.  

Teresa Picazo pregunta si només es tocaran el que fa referència a establiments alimentaris. 

Santi Ibarra explica que la proposta municipal va en la línia de tocar aquests cinc epígrafs que 

s’han mencionat. Considera que el Pla d’Usos està funcionant i que així es pot apreciar amb 

les dades que s’explicaran en detall en els Consells de Barri. Creu que està funcionant 

majoritàriament excepte en aquests epígrafs en concret, per això se’n proposa la modificació.  

Teresa Picazo comenta que el fet que no entri la Boqueria li sembla una metàfora, ja que la 

gent del Gòtic hi va a comprar.  
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Yolanda Hernández explica que el Pla d’Usos només podria regular els restaurants del voltant, 

no la venda dins del mercat, que és un altre tipus de regulació.  

Santi Ibarra demana com es valora la proposta de participació en els Consells de Barri i 

pregunta si es considera que la sessió oberta al conjunt de la ciutadania hauria de tenir alguna 

especificitat.  

Carme Tomàs creu que s’hauria d’implicar a tota la societat. Comenta que en moltes ocasions 

per norma les associacions de veïns i les de comerciants estan enfrontades i considera que 

estaria bé que això es debatés conjuntament, que no es faci per separat.  

Álvaro Sánchez també creu necessari que els comerciants hi estiguin representats.  

Yolanda Hernández explica que en aquesta comissió hi estaven convocats i que se’ls seguirà 

convocant. 

Álvaro Sánchez considera que la gran diferència no es dona tant entre veïns i comerciants 

sinó entre comerciants autòctons i forans. El comerciant autòcton està molt més a prop del 

veí. Creu que és molt necessari que s’enforteixi la relació entre les associacions de veïns i els 

comerciants, ja que cal comptar amb tothom.  

Teresa Picazo lamenta que al Gòtic ja no hi queden botigues de proximitat i demana si el Pla 

d’Usos pot incentivar-les. 

Santi Ibarra respon que el Pla d’Usos no pot incentivar una activitat, sinó que regula, frena 

certes tendències que es poden donar. 

Pau Bosch diu que troba a faltar que s’incloguin en la modificació de la regulació alguns 

establiments com les botigues de llavors o d’aparells mòbils, així com la normativa de museus.  

Yolanda Hernández explica que les botigues de souvenirs i de llavors tenen la seva pròpia 

normativa que cal canviar a nivell de ciutat. Sobre els museus diu que no s’inclou.  

Pau Bosch manifesta que troba el període d’obertura del Decidim una mica just de temps 

Santi Ibarra creu que com que no hi ha votacions el temps és l’adequat. 

 


